
مرگ خاموش در بستر محیط  زیست    

درحالی که متولیان امور ســرگرم رتق وفتق مشکلات 
بودجه، زمین و مصالح ســاختمانی تعهد شــده چهار 
میلیون مسکنی دولت ســیزدهم هستند. اتفاقاتی در 
سطح کشور و بخصوص کلان شهرها می افتد که ممکن 
اســت هزینه های اجتماعی، بهداشتی و اقتصادی آن 
افزون تر از تأمین مســکن برای این تعداد خانوار فاقد 
سرپناه باشد، تکلیف کلان شهر اصفهان از قبل معلوم 
شده که تنها ۴۳۰۰ ساختمان غیراستاندارد در سطح 
آن می تواند خطرآفرین باشــد تا هرکــدام به تنهایی 
خاطره های تلخ پلاســکوی تهران و متروپل آبادان را 
تکرار کنند و این در حالیست که هنوز هم شهرداری ها 
در مقابل فشار رانت و دریافت جرائم و عوارض مختلف 
کوتاه می آیند که اخیرا شهرداری تهران مجوز تخریب 
۶۰۰ باغ به مســاحت ۳۰۰ هکتار را صادر می کند تا 
امیرحســین عبدالله زاده، یکی از کارشناسان قدیمی 
حوزه شــهری، با یک توییت اقدام بــه اعتراض کند 
که متن آن بدین شــرح اســت »مطابق دستور العمل 
ماده ۱۴، زمین شــهری و طرح جامع، این بخش نامه 
خلاف و جرم است. شهرداری با این بخش نامه دستور 
تخریب ۵۰۰ باغ با مســاحت بیــش از ۳۰۰ هکتار را 
صادر کرده اســت. خلاصه این بخش نامه این اســت: 
طبق ضوابط ۱۰ سال پیش برج بسازید، اما طبق پول 
امروز به ما پول بدهید. جهــت فهمیدن عمق فاجعه 
فقــط این را بدانید که از ســال ۸۲ تا ۹۶ تعداد ۲۸۳ 
باغ به مســاحت ۱۲۷ هکتار نابود شــد. این بار ۶۰۰ 
باغ با مســاحت ۳۰۰ هکتار فقط با همین چند برگ 
نابود می شــود.« اما از این سو در کلان شهر اصفهان بنا 
به اظهارات متولیان خدمات شــهری تعداد شش هزار 
پرونده تخریب ماده ۱۰۰ ســاختمانی همچنان راکد 
مانده اســت که باید پرســید چرا ایــن بناها در طول 
ساخت بازرسی نشــده اند و از خلاف آن ها جلوگیری 
به عمل نیامده است و مســئول این ترک فعل ها چه 
کسانی هستند؟ حالا و پس از افتادن سهراب در بستر 
بیماری که شاید مرگش نزدیک باشد سازمان بازرسی 
کشور خطاب به معاون شهرسازی پایتخت می نویسد: 
»پیرو گزارش ارسالی مورخ ۱۳۹۹/۰۴/۰۸ این مرجع 
به شــهردار وقت تهران با موضوع »عملکرد شــورای 
اســلامی شهر و شــهرداری تهران در استثناء نمودن 
صدور پروانه ســاخت برای تعداد )۶۲( پرونده باغ به 
اطلاع می رســاند؛ به رغم گذشــت بیش از سه سال از 
ارسال گزارش مزبور پیشنهاد های گزارش این سازمان 
برخلاف نص صریح ماده ۱۰ قانون تشــکیل سازمان 
بازرســی کل کشــور نه تنها اجرایی نشده است، بلکه 
متأسفانه طی بخش نامه ای به شماره ۸۳۹۶۵۱ مورخ 
۱۴۰۲/۰۷/۲۹ بــا موضوع )نحوه محاســبه و ترتیبات 
اخــذ عوارض و صــدور پروانه راجع به موارد مشــابه 
دارای دســتور نقشــه و عوارض پرداخت شده سابق( 
مجــاز شــده اند.« درحالی که مصطفی آقامیرســلیم، 
رییس فراکســیون ارتقای ســلامت اداری و مقابله با 
فســاد هم در نامه ای به رئیس دیــوان عدالت اداری 
خواستار ابطال این بخشنامه شده و در این نامه تأکید 
می کند »بخشنامه معاون شهردار جرم و تخلف آشکار 
و صدور آن ناشــی از سوءاستفاده از جایگاه و موقعیت 
شغلی اســت.« اما بااین حال هنوز هم خبری از ابطال 
این بخشــنامه به دست نیامده تا پس از مرگ سهراب 
و ساخت وســازها در اینگونه فضاهای مشجر نوشدارو 
به دســت پایتخت برســد؛ اما واکنش های شهرداری 
اینگونه است که حمیدرضا صارمی، معاون شهرسازی 
آن می گوید: »کسانی که بر اساس دستورالعمل قبلی 
اقدام به اخذ دســتور نقشه و واریز فیش عوارض کرده 
بودند، ناگهان با تغییر ضوابط مواجه شــدند. البته این 
افراد بر اســاس بدیهی ترین حقوق شهروندی خود با 
مراجعه به دستگاه قضا توانستند علیه ما حکم بگیرند.  
معلوم نیســت این آمار و ارقام اعلامی از سوی برخی 
رسانه ها با اســتناد به کدام مرجع به دست آمده است! 
نقشه های هوایی، جزئیات طرح تفصیلی و دیگر اسناد 
در اختیار ماست. اصولاً تعداد مشمولان احکام دیوان 
عدالت اداری بیشــتر از ۱۵۰ پرونده نیست. این افراد 
بابت انتشــار اکاذیب باید در مراجع قضایی پاســخگو 
باشــند و باید معلوم شود مبنای اســتناد آمار و ارقام 
مطروحه در برخی رســانه ها چیســت؟« البته مهدی 
عباسی رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای 
شــهر پایتخت در خصوص آن گفته است: »بخشنامه 
اخیر معاونت شهرســازی شــهرداری پایتخت درباره 
باغات یک فاجعه و خیانت بود، اگر شــهرداری تهران 
می خواهد اقدامــی را درباره باغات انجــام دهد، باید 
بپذیرد که تعیین تکلیف این موضوع در اختیار شورای 
شهر است و شــهرداری حق ندارد بدون هماهنگی با 
شــورا هیچ بخش نامه یا دستورالعملی را درباره باغات 
صادر کنــد.« اگرچه اینگونه تخلفــات را می توان به 
ساخت وســازهای بدون مجوز نســبت داد اما آیا تنها 
حذف فضای سبز و درختان به تنهایی می تواند مخرب 
محیط زیست یک کلان شــهر دو و نیم میلیون نفری 
باشــد و یا دیگر پارامترها هم ازجمله ساخت وسازهای 
انبوه بخصوص در بافت مرکزی و پرتراکم کلان شــهر، 
فاجعه بارتــر از حذف درختان در زمین های حواشــی 
اســت که به طور مثال شــاهدیم هرروز گوشــه ای از 
آن بخصــوص محدوده چهارباغ عباســی هتلی ایجاد 
می شــود که در آینده ای نه چندان دور اهالی و حتی 
میهمانان و مسافران مستقر در آن را به تنگنای محیط 
زیستی و ترافیکی می کشاند که نمونه دیگر آن توسط 
همان رانت در ابتدای خیابان پاسداران با ده ها مشکل 
حقوقی و درســت مقابل مجموعه ای در حال احداث 
است که سال هاست با بن بست های ناگشودنی متعدد 
مواجه می باشــد اما رقیب تازه از راه رسیده به سرعت 
و به طور شــبانه روزی و چراغ سبز دستگاه های متولی 
در وســعت و تراکم صددرصد زمیــن ده هزار متری 
همچــون قارچ در حال روییدن اســت تا آلودگی های 
 ۱۰۰AQI متنوع این محیــط را که هیچ وقت کمتر از
نیست به ســرعت افزایش دهد اگرچه مجتمع عظیم 
تجــاری، اداری و تفریحــی مقابل آن هنــوز افتتاح 
 نشــده تا شــاهد یک بحران تردد و گره های ترافیکی

در محدوده آن باشیم.

بی توجهی تا کی؟!

حضــرت آیت الله خامنه ای فرمانــده کل قوا صبح دیروز با 
حضور در دانشگاه علوم و فنون هوافضای عاشورا، به مدت 
یک ساعت و نیم از آخرین دستاوردهای نیروی هوافضای 
سپاه پاسداران انقلاب اســلامی در محل نمایشگاه دائمی 

این نیرو بازدید کردند.
در این نمایشــگاه که شــامل بخش های موشکی، پهپادی، 
پدافندی و فضایی بود، دســتاوردهای جدید و به روز شــده 
دانشــمندان و متخصصــان جوان نیروی هوافضای ســپاه 
پاســداران تحت عنوان »از ایده تا محصولِ تمام ایرانی« به 
نمایش گذاشــته شــده بود. همزمان با حضور رهبر انقلاب 
اســلامی در این نمایشگاه، از موشــک کروز هایپرسونیک 
»فتاح ۲«، سامانه پدافندی متحرک »مهران« و سامانه ارتقاء 
یافته »۹ دی« و هم چنین پهپاد »شاهد ۱۴۷« رونمایی شد.
آخرین اقدامات و پیشرفت ها در حوزه موشک ماهواره بر و 

ارسال ماهواره به فضا بخش دیگری از این نمایشگاه بود.
حضرت آیــت الله خامنه ای پــس از بازدید از نمایشــگاه 
دستاوردها و توانمندی های نیروی هوافضای سپاه در جمع 
فرماندهان و مســئولان دانشــگاه علوم و فنون هوافضای 
عاشورا، بازدید از این نمایشگاه را شیرین و مطلوب خواندند 
و مهم ترین ویژگی آن را نیازسنجی صحیح و تمرکز علمی 
و تحقیقاتی بر نیازها برشــمردند. ایشان رسیدن به چنین 
دستاوردهای علمی را ناشی از انگیزه متکی بر عزم و ایمان 
دانستند و تاکید کردند: هرجا جوان های ما با عزم و ایمان 
وارد شدند، توانسته اند کارهای بزرگی انجام دهند و در این 

نمایشگاه هم نشانه های عزم و ایمان کاملًا مشهود بود.
رهبر انقلاب اســلامی یکی دیگر از ویژگی های نمایشگاه 
هوافضای سپاه را، ابتکار و نوآوری برشمردند و خاطرنشان 
کردند: البته نباید به ســطح کنونی موفقیت ها راضی بود 
زیــرا بخش های مختلــف نظامی و غیرنظامــی در دنیا به 
صورت مســتمر در حال حرکت و پیشــرفت هستند و ما 
باید تلاش کنیم تا عقب نمانیم. حضرت آیت الله خامنه ای، 
حرکت و پیشــرفت در مجموعه های نیروهای مســلح را 
ســریع و مطلوب خواندند و با تاکیــد بر لزوم کاهش پیدا 
نکردن شــتاب حرکت، افزودند: مــا در برخی بخش های 
کشــور وضعمان خیلی خوب اســت اما در برخی بخش ها 
وضعمان خوب نیســت و کمبود و نقص وجود دارد که در 
این بخش ها نیز باید با تشــخیص صحیح نیازها، به سمت 

برطرف کردن نقطه ی نیاز حرکت کرد.
رهبر انقلاب اســلامی در بخش دیگری از ســخنان خود 

با اشــاره به تحولات فلســطین و اســتمرار جنایات رژیم 
صهیونیستی در غزه گفتند: قضایای غزه بسیاری از حقایق 
مکتوم را برای مردم دنیا آشکار کرد که یکی از این حقایق، 

طرفداری سران کشورهای غربی از تبعیض نژادی است.
حضــرت آیت الله خامنــه ای رژیم صهیونیســتی را مظهر 
تبعیض نژادی خواندند و گفتند: صهیونیست ها خود را نژاد 
برتر می دانند و بقیه آحاد بشــر را نژاد پسَــت به حساب 
می آورند و به همین دلیل اســت بدون احســاس ناراحتی 

وجدان، چندین هزار کودک را به قتل رسانده اند.
ایشــان تاکید کردند: هنگامی که رئیــس جمهور آمریکا، 
صدراعظم آلمان، رئیس جمهور فرانســه و نخســت وزیر 
انگلیس، با آن همه ادعا از چنین رژیم نژادپرستی حمایت 
و بــه آن کمک می کنند، به معنای طرفداری این آقایان از 

تبعیض نژادی به عنوان نفرت انگیزترین مسائل دنیا است.
رهبر انقلاب اسلامی خاطرنشان کردند: مردم اروپا و آمریکا 
نیز باید تکلیف خود را با این وضعیت روشن کنند و نشان 

دهند که طرفدار تبعیض نژادی نیستند. 
نکته دیگری کــه حضرت آیت الله خامنه ای درباره قضایای 

غزه به آن اشــاره کردند، موضوع ناکامی نظامی و عملیاتی 
رژیم صهیونیستی بود. ایشان گفتند: رژیم صهیونیستی به 
رغم بمباران های گسترده در غزه، تاکنون در حرکت خود 
ناکام بوده اســت زیرا از ابتدا گفتند کــه هدف ما نابودی 
حماس و مقاومت و زمین گیر کردن آنها است اما با گذشت 
بیش از ۴۰ روز و با بکارگیری همه توان نظامی خود، هنوز 

نتوانسته اند این کار را انجام دهند.
رهبر انقلاب اسلامی بمباران وحشیانه بیمارستان ها و زنان 
و کودکان در غزه را نشــانه عصبی بودن شدید سران رژیم 
صهیونیســتی از شکست خود دانستند و افزودند: شکست 
رژیم صهیونیســتی در غزه، یک واقعیت است و پیشروی و 
ورود به داخل بیمارســتانها و یــا خانه های مردم، پیروزی 
نیســت زیرا پیروزی به معنای شکست دادن طرف مقابل 
است که رژیم صهیونیســتی تاکنون نتوانسته است به آن 

دست یابد و در آینده هم نخواهد توانست.
حضــرت آیــت الله خامنه ای بــا تاکید براینکــه ابعاد این 
نتوانســتن فراتر از رژیم صهیونیستی اســت، گفتند: این 
نتوانستن به معنای نتوانستنِ آمریکا و کشورهای غربی نیز 

اســت و اکنون همه دنیا با این حقیقت مواجه شده است 
که یک رژیم ِ دارای امکانات و تجهیزات مفصل و پیشرفته 
نظامی نتوانســته است بر طرف مقابل خود که هیچ یک از 

این امکانات را ندارد، غلبه کند.
ایشــان همچنین دربــاره وظایف و عملکــرد دولت های 
مســلمان نیز افزودند: برخی دولت های اســلامی به ظاهر 
در مجامــع، جنایات رژیم صهیونیســتی را محکوم کردند 
و برخی هم تاکنون محکــوم نکرده اند اما این، قابل قبول 
نیست. کار اصلی آن است که شریان و جریان حیاتی رژیم 
صهیونیستی قطع شود و دولت های اسلامی مانع از رسیدن 

انرژی و کالا به این رژیم شوند.
رهبر انقلاب اسلامی خاطرنشان کردند: دولت های اسلامی 
حداقــل برای یک مدت محدود رابطه سیاســی خود را با 
رژیم صهیونیســتی قطع کنند. حضرت آیت الله خامنه ای 
افزودنــد: ملتها بایــد با ادامه تجمعــات و تظاهرات خود، 
نگذارند مظلومیت ملت فلســطین فراموش شود. ایشان در 
پایان تاکید کردند: ما به وعده الهی یقین داریم و به آینده 

نیز امیدواریم و به وظیفه خود عمل خواهیم کرد.
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گزارش
فرمانده کل قوا در بازدید از نمایشگاه نیروی هوافضای سپاه: 

باید شریان حیاتی رژیم صهیونیستی قطع شود

سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه توضیحاتی درباره جزئیات 
مصوبه مجلس شورای اسلامی مبنی بر افزایش سن بازنشستگی داد.

محســن زنگنه در گفت وگو با مهر، با اشــاره به مصوبه مجلــس درباره افزایش 
ســن بازنشستگی، اظهار داشت: صندوق های بازنشستگی ما دچار ناترازی بسیار 
شدیدی اســت. در کنار مســائل مدیریتی و ســنجه ای، یکی دیگر از علل این 
ناترازی، فاصله زیاد بین ســن بازنشستگی و سن امید به زندگی است که تقریباً 
الان حدود ۲۸ ســال این فاصله زیاد شده و عملًا میزان حق بیمه دادن با میزان 

مستمری گرفتن با یکدیگر تناسب ندارد.
وی بیان کرد: اکنون سن امید به زندگی در مردان به ۷۶ سال و در زنان به ۷۸ 
سال رسیده است و در سازمانی مانند آموزش و پرورش میانگین سن بازنشستگی 
۴۸ تا ۵۰ ســال است، یعنی فرد بازنشسته از ۵۰ ســالگی تا ۷۸ سالگی شغلی 

ندارد.
زنگنه اظهار داشت: ما با پیشنهاد دولت برای افزایش سن بازنشستگی با تغییراتی 
موافقــت کردیم، چرا که دولت آورده بود به ازای هر ســال خدمت، چهار ماه به 

سن بازنشستگی اضافه شود، اما ما آن را بین گروه های مختلف تقسیم کردیم.
سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه با اشاره به جزئیات مصوبه 
مجلس، گفت: افرادی که ۲۸ تا ۳۰ سال سابقه خدمت دارند، به سنوات اشتغال 
آنها برای بازنشستگی اضافه نمی شود و هیچ تغییری درباره آنان اتفاق نمی افتد.

نماینده مردم تربت حیدریه در مجلس شــورای اســلامی ادامه داد: همچنین ما 
یک محدودیت گذاشــتیم و گفتیم که سن بیمه شده در زمان بازنشستگی برای 
مردان از ۶۲ ســال و برای زنان از ۵۵ ســال بیشتر نباشــد، به این معنا که اگر 
فردی در ۴۰ ســالگی مشغول به کار شده باشــد و به سن ۶۲ سال برسد، عملًا 
دیگر مشمول این موضوع نمی شود و می تواند از قواعد بازنشستگی استفاده کند.
زنگنه گفت: برای کســانی که ۲۵ تا ۲۸ ســال ســابقه خدمت دارند به سنوات 

اشــتغال آنان به ازای هر ســال تا زمان بازنشستگی دو ماه اضافه می شود، یعنی 
کسی که ۲۵ سال خدمت کرده است تا زمان بازنشستگی ۵ سال دارد و به ازای 
هر ســال، دو ماه اضافه می شــود، یعنی ده ماه به زمان بازنشســتگی وی اضافه 

خواهد شد.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شورای اســلامی افزود: همچنین بیمه 
افرادی که ۲۰ تا ۲۵ سال سابقه خدمت دارند، به سنوات اشتغال آنان به ازای هر 
ســال تا زمان بازنشستگی سه ماه اضافه خواهد شد. علاوه بر این، بیمه پردازانی 
که مطابق قوانین ۱۰ تا ۲۰ ســال سابقه خدمت دارند به سنوات اشتغال آنان به 

ازای هر سال تا زمان بازنشستگی چهار ماه اضافه می شود.
وی تصریح کرد: افرادی هم که تا ۱۰ سال سابقه خدمت دارند، به سنوات اشتغال 
آنان به ازای هر سال تا زمان بازنشستگی پنج ماه اضافه می شود. همچنین طبق 
تبصــره ۶ این ماده، افرادی که مایل به بازنشســتگی زودتر از موعد هســتند از 
شــمول بندهای یک تا پنج این ماده خارج می شــوند و می توانند بدون توجه به 

آن اعلام بازنشستگی کنند.

تشریح علل مصوبه افزایش سن بازنشستگی

چه کسانی مشمول این مصوبه نمی شوند؟

رئیس جمهور با بیان اینکه در شــرق و غرب تهران باید 
تغییراتی در تقســیمات کشوری داشــته  باشیم، گفت: 
منطقه شــهریار در سال های گذشته بسیار رشد کرده و 
باید بــه اقتضای تغییرات جمعیتی در این منطقه علاوه 
بر تجدیدنظر در تقسیمات کشوری، بخش حمل و نقل 

ریلی ارتقا یابد.
سید ابراهیم رئیســی، رئیس جمهور دیروز در دیدار با 

مردم شهرستان شهریار در استان تهران اظهار کرد: 
در جریان این ســفر انتظار بیش از ۳۰ ساله مردم برای 
بهره برداری از بیمارستان ۳۱۳ تخت خوابی تخصصی و 
فوق تخصصی امام خمینــی)ره( پایان یافت و این مرکز 
درمانی به نام با برکت حضرت زینب کبری)س( افتتاح 
شد. رئیس جمهور با اشــاره به اینکه تکمیل طرح های 
نیمه تمام در دســتور کار قرار دارد، افزود: بنده در سال 
۱۳۵۹ توفیق داشــتم که در شهرســتان کرج آن زمان 
مسؤولیتی داشتم و لذا با شــهریار و رباط کریم و شهر 
اندیشــه که در آن زمان در حال تاســیس بود، آشنایی 
داشتم، اما امروز این مناطق بسیار توسعه یافته و نسبت 

به آن زمان تغییر کرده اند.
رئیسی با بیان اینکه منطقه شهریار در سال های گذشته 
بسیار رشد کرده اســت، تصریح کرد: باتوجه به توسعه 
شــهریار و شهر اندیشه لازم است در تقسیمات کشوری 
در این منطقه تجدید نظر کنیم. در شرق و غرب تهران 
باید تغییراتی در تقســیمات کشــوری هــم در حوزه 

شهرستان و هم تشکیل استانی جدید داشته  باشیم.
رئیس جمهور افزود: تســهیل رفت وآمــد در این منطقه 
اهمیت بســیاری دارد و به توسعه خطوط ریلی و مترو 
نیاز داریم. دولت خود را در حمایت از شــهرداری برای 
توسعه خطوط مترو موظف می داند. رئیسی عنوان کرد: 
تجدید نظر در تقســیمات کشــوری استان فعلی تهران 
جزو برنامه های دولت اســت و تقســیمات کشوری در 
ســطح شهرستان و استان به ویژه در غرب استان تهران 
در حال کارشناسی است تا به نحو بسیار منطقی تشکیل 

استان و شهرستان را دنبال کنیم.

وی با اشاره به مسائل فرهنگی و آموزشی بیان کرد: در 
حوزه آموزش و پرورش تحقیقاتی انجام شده و مشخص 
شد این منطقه در زمینه آموزش نیاز به توسعه دارد که 
در دســتور کار قرار دارد و در مصوبات سفر خواهد بود 
که نســبت به فضای فرهنگی و مدارس در غرب استان 
تهــران اقدام شود.رئیســی تصریح کرد: غرب و شــرق 
استان تهران گاهی به دلیل توجه به شهر تهران یا سایر 
اســتان ها از قلم افتاده و کمتر مورد توجه قرار می گیرد 
لذا ســعی کردیم کــه در این مدت نســبت به مناطق 
اطراف تهران نیز مانند شــهر تهران توجه داشته باشیم 
لذا تعداد سفرهای استانی با سفر به شهرستان ها برابری 
می کند و بی توجه بــه مناطق اطراف تهران نبودیم و از 
نزدیک مســائل مربوط به زندگی مردم در اطراف تهران 
را دیدیم. وی افزود: بر اســاس گزارش ها نیز می توان در 
جریان امور قرار گرفت اما دیدن مشــکلات و حضور در 
اجتماعات محلی در جهت فهم بهتر مســائل و پیگیری 
موارد کمک می کند از این رو ســفر به مناطق تهران را 

دنبال می کنیم.
رئیســی با تاکید بر اینکه انتظار مردم از دســتگاه های 
خدمتگزار گره گشــایی و پیگیری از مسائل و کار مردم 
اســت، ادامه داد: فلسفه حضور من در این مناطق توجه 
به خواســته های مردم اســت لذا نامه هــای مردمی که 
توســط همکاران جمع آوری می شــود حتماً بررسی و 
پیگیری می شــود. وی در بخش دیگری از سخنان خود 
با اشاره به ایثار و ازخودگذشتگی امنیت آفرینان گفت: 
این آرامش ما مرهون ایثار و جان فشــانی ها است و باید 
قدردان آن بود و باید توجه کرد به آنچه مردم امروز در 
سرزمین فلســطین اتفاق افتاد. رئیسی خاطرنشان کرد: 
هم احســاس نفرت از رژیم صهیونیستی و آمریکا و هم 
احساس ناامیدی از سازوکارهای بین المللی در بین مردم 
دنیا شــکل گرفته اســت و با اراده ملت ها نظم عادلانه 
جهانی شــکل خواهــد گرفت و مردم جهان احســاس 
می کنند سازمان های جهانی مثل سازمان ملل و شورای 

امنیت دیگر کارایی و کارآمدی ندارند.

رئیس جمهور خبر داد:

تقسیمات جدید کشوری در شرق و غرب تهران
رئیس مجلس شــورای اســلامی گفــت: حرف مجلس 
شــورای اســلامی این اســت که دولت در طول برنامه 
سیاست کمک معیشــتی به مردم را بر مبنای کالابرگ 
قرار دهد. براساس آزمون وسع افراد کم درآمد کالابرگ 

الکترونیکی دریافت کنند.
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای اســلامی در 
جریان جلســه علنی دیروز یکشــنبه مجلس شــورای 
اســلامی و بررســی بندی از لایحه برنامه هفتم توسعه 
که به تکلیف مجلس به دولت برای ارائه بسته معیشتی 
در قالب کالابرگ الکترونیکی به اقشار کم درآمد جامعه 
باز می گشــت گفت:کاهش فقر مطلــق با ارائه کالابرگ 
الکترونیکی موضوع بسیار مهمی است و برداشت از متن 
این نیســت که یارانه های نقدی حذف شــود و مجلس 
این نظر را ندارد، اما در بودجه ســال ۱۴۰۱ نیز که ارز 
ترجیحی به پیشنهاد دولت و موافقت مجلس حذف شد، 
در متن قانون آمد، حتــی در مجلس نگفتیم که دولت 
مکلف اســت و گفتیم دولت مجاز است، اما یک موضوع 
را تکلیف کردیم که مجاز اســت کــه اگر دولت تصمیم 
گرفــت آن را حذف کند، حتمــا کالابرگ جایگزین آن 
باشد که متاسفانه کالابرگ جایگزین نشد و این اشکالی 

بود که وجود دارد.
وی تصریح کــرد: دقیقاً ادامه این سیاســت برای حل 
همین موضوع اســت که اگر بخواهیم خانواده هایی که 
در این تورم چند ســاله که بیش از یک دهه اســت به 
ســمت ۳۰ تا ۴۰ درصد تداوم دارد، تحت پوشش قرار 
بگیرنــد، با یارانه نقدی که نمی توانیم این سیاســت را 
جبران کنیم، کما اینکه به هر حال دولت تصمیم گرفت 
با تعیین ۳۰۰ یا ۴۰۰ هزار تومان این کار را انجام دهد.

البته این اقدام به مجلس هم نیامد.
قالیبــاف یادآور شــد: امــا بهرحال ایــن ۳۰۰ یا ۴۰۰ 
هــزار تومان قبول اســت، آیــا امروز واقعاً مشــکلی را 
حــل کرد؟ اما اگر کالابرگ می گذاشــتید، این موضوع 
 موجب بهبود معیشــت مردم می شــد وجلــوی تورم 

را می گرفت.

وی ادامــه داد: عمــلًا در شــرایط کنونــی بــه حدود 
۸۰ میلیــون یارانه مــی دهیم، درحالی کــه در قانون 
پرداخــت یارانه تا ۷ دهک آمده اســت، یعنی تقریباً به 
یک حداقلی و نیم دهک یارانــه نمی دهیم و به مابقی 
یارانه می دهیم و این فشــار روی تبصره ۱۴ اســت که 
قابل حل و فصل نیســت، لذا ما در مجلس حرفمان این 
اســت که دولت در طول برنامه باید مبنــا را کالابرگ 
 قرار دهد تا سیاســت های جبرانی در معیشــت مردم 

انجام شود.
وی افزود: ما اینجا نگفتیم یارانه را قطع کنید، بلکه می 
گوییم حداقل سیاســت های شما این باشد که براساس 
آزمون وسع، افراد کم درآمدی که تشخیص داده شدند، 
در ســقفی که مدنظر اســت با ارائه کالابرگ برای آن، 

سیاست های جبرانی قرار دهید.
رئیس قوه مقننه کشورمان خاطرنشان کرد: این موضوع 
مهم که ما باید یک جمع بندی دقیقی داشــته و دولت 
و مجلس به یک نقطه کاملا روشــن برســیم تا بتوانیم 

مشکلات معیشتی را حل کنیم.
وی تصریح کرد: منظور از اینکه یارانه نقدی قطع شود، 
این نیســت که مجلس چنین چیــزی را مدنظر دارد و 
برداشــت مان از این متن هم چنین چیزی نیست، اما 
در جهت حرکت به ســمت سیاســت هایی که داریم، 
همین الان اگر نباشــد، مثلا در بحث جهیزیه در اقلام 
اساســی، در مورد کالاهایی که در رابطــه با آنها بحث 
کردیــم، کما اینکه دولت و مجلــس در صحن در مورد 
۲۵ قلــم کالا گفتیم اگر بنا اســت فــردا مثلا در بحث 
کالاهای اساســی همچون یخچــال، تلویزیون و فرش 
در جهیزیه کمکی انجــام بدهیم، باید با کالابرگ انجام 
دهیم نــه با پول نقد، تا بتوانیم سیاســت های جبرانی 
را اجــرا کنیــم، بنابراین منظور این اســت کــه ارائه 
کالابرگ الکترونیکی مازاد بر یارانه های موجود باشــد 
و هر تصمیمی که برای یارانه گرفته می شــود در قالب 
 کالابرگ است و مجددا نباید به یارانه نقدی اضافه شود و 

این روشن است.

رئیس مجلس شورای اسلامی:

دولت کمک معیشتی به مردم را بر مبنای کالابرگ قرار دهد

روزنامه نگار پیشکسوت
حسن  روانشید


